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H I R D E T É S

FELLEBBEZÉSEK MIATT VESZÍTIK EL A ROMÁN HATÓSÁGOK AZ UNIÓS FINANSZÍROZÁS EGY RÉSZÉT

Búcsút inthetnek a vasútfelújítási pénzeknek
Hatalmas pénzösszeget ve-
szít a Román Vasúttársaság 
(CFR) a sínfelújításra szánt 
európai uniós alapokból, mi-
után három évvel a verseny-
tárgyalás elindítását követő-
en 800 millió euró értékben 
nem sikerült szerződéseket 
kötni.

 
 » BÁLINT ESZTER

A Román Vasúttársaság 
infrastruktúráért fele-
lős ágazata (CFR Infra-

structură) elveszíti a Brassó 
és Segesvár közötti sínfelújí-
tásra szánt európai uniós fi-
nanszírozás legalább 30 szá-
zalékát, miután három évvel a 

versenytárgyalás kiírása után 
sem sikerült szerződést kötni 
mintegy 800 millió euró értékű 
beruházás megvalósítására. 
A román közszolgálati rádió 
(Radio România Actualități) 
értesülései szerint két, össze-
sen 86 kilométeres szakaszról 
van szó: a Brassó és Apáca, 
valamint a Kaca és Segesvár 
között futó sínpárokról.

Sajtóértesülések szerint a 
történtek nyomán az Európai 
Bizottság belement egy kétéves 
halasztásba, így az eredetileg 
megítélt pénzösszeg mintegy 
70 százalékát legalább meg-
kaphatja Románia.

„Az első és a harmadik sza-
kasz versenytárgyalását vala-
mikor 2016-ban, a másodikét 
2017-ben írták ki. Az óvások fá-
zisánál tartunk, romániai bíró-

ságokon. Sikerült szakaszokra 
osztani, így az első és harma-
dik szakasz számára biztosíta-
ni tudjuk az eredetileg leszer-
ződött összeg 70 százalékának 
megfelelő finanszírozást, 
nagyjából 600 millió eurót” – 
magyarázta a rádió műsorában 
Marius Chiper, a Román Vas-
úttársaság infrastruktúráért 
felelős ágazatának vezérigaz-
gatója. Hozzátette: a vállalat 
illetékesei abban bíznak, hogy 
lezárulnak a fellebbezések, és 
2020 februárjáig alá is tudják 
írni a szerződéseket a vasútfel-
újítási munkálatokra.

Az Európai Bizottság az Apá-
ca és Kaca közötti szakasz ese-
tében is elfogadta a kétéves ha-
lasztást, és a 2,7 milliárd lejre 
becsült költségeket 92 száza-
lékban fogja finanszírozni. Kevesebb pénzt fordíthat a CFR felújításokra

 » RÖVIDEN

Felelősséget vállal a kormány a költségvetésért
A kormány felelősséget fog vállalni a parlament előtt a 2020-as 
évi állami költségvetési törvényért – jelentette be tegnap Ludovic 
Orban miniszterelnök a Nemzeti Liberális Párt (PNL) vezetőségé-
nek ülése után. A felelősségvállalásra december 23-án kerülhet sor. 
A kiszivárgott információk szerint ugyanakkor Ludovic Orban mi-
niszterelnök a témában tárgyalásokat készül folytatni a parlamenti 
pártok képviselőivel. A költségvetés tervezetét amúgy még nem 
hozták nyilvánosságra, mindössze a sarokszámok nyilvánosak. 
Érdekesség viszont, hogy tegnap Orban bejelentette: a kormány 
a pártoknak folyósított támogatások csökkentését kezdeményezi 
2020-ban, a PNL szerint a pártok elboldogulnak az önkormányzati 
és a parlamenti választáson a kapott összegből.
 
Tovább nőtt a háromhavi ROBOR
Egy bázisponttal, 3,12 százalékra nőtt tegnap a korábban jegyzett 3,11 
százalékról a lej alapú hitelek törlesztőrészletét befolyásoló három 
havi bankközi kamatláb (ROBOR 3M) – derül ki a Román Nemzeti 
Bank (BNR) adatsoraiból. Mint ismeretes, az év elején még évi 2,99 
százalékon állt a ROBOR 3M. A jelzáloghitelesek esetében alkalmazott 
hat havi bankközi kamatláb eközben egy bázisponttal, 3,17 százalékra 
nőtt, a 12 hónapos ROBOR pedig évi 3,24 százalékon stagnál. A fo-
gyasztói hitelek irányadó mutatóját (IRCC), amely az előző negyedév-
ben történt bankközi tranzakciók napi kamatjának számtani középa-
rányosa, 2,66 százalékban határozták meg. Az új mutatót május első 
munkanapjától, a 2019/19-es sürgősségi kormányrendelet hatályba 
lépésével kezdte el használni a bukaresti központi pénzintézet.
 
Emelkedett az ezüst népszerűsége
Idén az ezüst keresletét valamivel felülmúlja a kínálat annak ellené-
re, hogy a kínálat 1018,9 millió unciás mennyisége egy százalékkal 
kisebb a tavalyinál – áll a The Silver Institute 2019-re vonatkozó 
legfrissebb előrejelzésében, amit a nemesfémekkel is foglalkozó 
Conclude Befektetési Zrt. ismertetett az MTI-vel. Juhász Gergely, a 
Conclude vezérigazgatója a jelentéssel kapcsolatban rámutatott, az 
ezüstkereslet legnagyobb tételét jelentő ipari felhasználás enyhén, 
0,1 százalékkal 513,5 millió unciára csökkenhet az idén, míg a fotó-
ipar ezüstigénye három százalékkal, 33 millió unciára süllyedhet. E 
csökkenéseket ellensúlyozhatja ugyanakkor az ezüstékszerek három 
százalékos, az ezüstneműek négy százalékos és a fi zikai befekteté-
sek nettósított hét százalékos emelkedése, melyek következtében a 
nemesfém iránti idei összkereslet várhatóan egy százalékkal maga-
sabb lesz az egy évvel korábbinál. Abban, hogy ezüstékszerekből 
az idén 209,5 millió, míg evőeszközökből 67,9 millió uncia találhat 
gazdára, az játszott közre, hogy az indiaiak fokozták a vásárlásaikat. 
Ezzel szemben a világ második legnagyobb ezüstfogyasztó állama, 
az Egyesült Államok ékszerkereslete viszonylag gyenge maradt, és 
Kínában is kissé lanyhult az ezüstből készült ékszerek iránti igény. 
Eközben viszont nőtt az ezüstrudak és -érmék iránti kereslet, az 
ezekből várhatóan értékesítendő 178,1 millió uncia három éve a 
legtöbb. Az idei év végéig várhatóan 1002 millió unciára növekvő 
keresletet az ezüstkínálat közel 17 millió unciával haladhatja meg 
annak ellenére, hogy az ezüstbányák termelése csökkenhetett, 0,7 
százalékkal, 849,3 millió unciára.
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